
F e s t i  

D ialogul ce urmează nu este pe 
de-a-ntregul născocit: frânturi din 
el vor fi trecut măcar prin 

mintea, dacă nu şi pe buzele uneia sau 
alteia dintre persoanele care au asistat la 
deschiderea ediţiei a XIV-a a Festivalu lui ... 
- Ce ploaie păcătoasă ! Sala Mare a 
Palatului are o mulţime de uşi; de ce nu 
le-or fi deschis pe toate, să putem intra 
mai repede, nu să stăm la coadă, 
scoţându-ne reciproc ochii cu umbrelele? 
- Probabil că din raţiuni de securitate n-au 
deschis decât două uşi: asistă la concertul 
inaugural şi preşedintele Emil Constanti
nescu, sub al cărui înalt patronaj se 
desfăşoară festivalul. Zi mersi că - uite -
n-a trebuit să trecem şi prin dispozitivul 
antitero, ca la ediţia trecută, la Palatul 
Parlamentului ... Şi că n-am fost nevoiţi -
ca atunci - să mergem pe jos până acolo, 
kilometri întregi, prin arşiţă ! 
- Mă întreb cui datorăm alegerea Sălii 
Palatu lui :  Lordului Yehudi Menuhin, 
preşedintele de onoare al Festivalului - în 
nici un caz; directorului artistic, dirijorul 
Lawrence Foster - puţin probabil ; mai 
degrabă producătorului principal, care 
este Ministerul Culturii, şi coproducători
lor - Societăţile Române de Radiodifuzi
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manifestărilor ... Dar de ce nu se 
găsesc programe de sală ? 
- Uite, ia-1 pe-al meu: l-am 
primit la ultima conferinţă de 
presă. 
- Ce-i asta ? Au schimbat sigla 
tradiţională a Festivalului cu ... 
"Violoncel", ulei pe pânză de 
Alexandru Ţipoia... Mai bine 
schimbau formatul programului, 
ca să poată încăpea cât de cât 
într-o poşetă sau într-o borsetă! 
Şi unde-i fotografia lui Enescu? 
Văd că nici pe fundalul scenei 
n-au mai pus decât semnătura 
lui. . . Iar în programul de sală 
sunt la loc de cinste pozele 
preşedintelui României şi mi
nistrului Culturii, dar o imagine 
a lui Enescu nu-i nicăieri! Ce 
naiba, până şi pe vremea dicta

turi i ,  când singurul portret· admis în 
locurile publice era cel al lui Ceauşescu, 
de chipul lui Enescu de pe frontispiciul 
Festivalului n-a îndrăznit nimeni să se
atingă ! 
- Lasă; am auzit de la cei de la TVR că la 
Ateneu au aşezat ei, în Rotondă, un 
panou care cuprinde şi imaginea lui 
Enescu - aceea din clipul lor publicitar. Ai 
afiat - nu-i aşa ? - că postul naţional va 
transmite mai toate concertele 
Festivalului , de multe ori în direct, ba une
ori chiar şi pe programul 1 ... 

a 1 .u 1 

: - Bravo lui ! Dar uite ce scrie în program 
preşedintele Constantinescu: că 
"Festivalul Enescu - una dintre inimile cul
turii universale - continuă să bată o dată 
la doi ani". Să nu fi observat oare că, cel 
puţin până acum, "a bătut" o dată la trei 
ani ?! Ori ... nu cumva s-a schimbat peri
odicitatea Festivalului şi n-am afiat eu? 
- Nu, nu. Auzi: ministrul Culturii tocmai 
spune că am fost admişi, în fine, în 
Federaţia Festivalurilor Internaţionale; din 
pricina faptului că festivalul nostru are loc 
din trei în trei ani, respectivul organism 
internaţional a fost obligat să-şi schimbe 
statutul !... Foarte elegant gestul dlui 
Caramitru de a-i omagia în discursul său 
introductiv pe dirijorul Mihai Brediceanu, 
căruia i se datorează extraordinara ediţie 
trecută, şi pe baritonul David Ohanesian, 
marele interpret român al lui Oedipe ... 
- Aoleu ! M inistrul Culturii ne invită să 
ascultăm acum împreună o operă ... care 
nu există: "Oedip Rex" ! 
- Ei, şi tu ! A combinat în minte - proba
bil, din cauza emoţiei - titlurile celor două 
capodopere muzicale ale veacului nostru 
inspirate de tragedia lui Sofocle: Oedipe 
de Enescu şi Oedipus Rex de Stravinski. 
Nu-i aşa că ideea de a le reuni în acest 
festival este minunată ? 
- Ba da ... Dar, dacă oratoriul lui Stravinski 
îşi are locul pe acest podium, cred în 
schimb că pentru opera lui Enescu era 
obligatorie prezentarea sub formă de 
spectacol. Să nu-mi spui că nu s-ar fi 
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putut invita în acest scop Opera din 
Berlin sau Opera din Viena, care au mon
tat recent opus-ul enescian; se puteau 
economisi pentru asta ceva bani ,  
renunţându-se la  unele dintre orchestrele 
chemate la Bucureşti . Nici măcar n-ar fi 
fost un prea mare sacrificiu, căci - cu 
foarte mici excepţii - nici ele şi nici diri
jorii lor nu sunt chiar din prima l inie va
lorică mondială. Şi apoi, se mai aerisea 
n iţel programul manifestărilor, care este 
1nfemal ! Cine poate merge dimineaţa 
(între orele 1 O şi 1 5 !) la Simpozionul de 
muzicologie al Uniunii Compozitorilor 
sau la Seminarul de management artistic 
al lAMA, la ora 1 7  la un concert cameral, 
la ora 1 9,30 la unul simfonie, iar la ora 22 
la acel (nu neg: inspirat şi îmbietor) "Bach 
by Midnight" ? 

Ei, dar asta nu se întâmplă decât vinerea 
şi sâmbăta. 1 n rest, sunt - în general -
doar două concerte pe zi. 

Zău ? Dar - în particular - există zile 
când lucrurile stau şi mai rău: două mani
festări au loc concomitent, aşa că voi fi 
nevoit să optez, pierzând oricum ceva ce 
mi-aş fi dorit enorm să ascult ! 

Nu te mai necăji ... Ascultă ce minunat 
sună Orchestra Naţionalli a Franţei, ce 

Corul Filarmonicii bucureştene şi Corul 
de Copii Radio .. . 

departe de dirijor, acesta nu-i aude. 
- Cum, nu-i aude ? Păi nu s-au cheltuit o 

- Doamne-Dumnezeule ! Dar ce-i cu groază de bani ca să se îmbunătăţească 
ororile alea de "odăjdii" vag japoneze pe acustica Sălii Palatului ? Uite, scena a fost 
care le-au atâmat de gât bieţilor copii ?! . îngustată într-atât încât artiştii stau de-a 
- E noul lor costum de scenă ... Ascultă : dreptul înghesuiţi ... Oricum, vroiam să-ţi 
mai bine ce glasuri de cal itate au soliştii 
străini şi ce expresiv îşi cântă rolurile ... Nu 
te simţi mândru că alături de ei stau, cu 
nimic mai prejos, doi cântăreţi români din 
ţară, Ecaterina Ţ uţu şi Vlad1mir Deveselu, 
şi alţi doi d in străinătate, George 
Crăsnaru şi Marcel Roşea ? 
- Sigur că mă bucur ! Ba, chiar, Marcel 
Roşea mi se pare formidabil. N-aş putea 
spune însă că mă încântă Monte , 
Pederson: glasul lui e foarte frumos, dar : 
interpretării sale îi l ipseşte forţa dramatică : 
cerută de copleşitorul rol al lui Oedipe ... 
Vai de mine, ce-i asta?!? Sper că n-a tras 
cineva cu pistolul ! 
- Stai l iniştit a explodat doar un bec. Ştii 
că se mai întâmplă . . . 
- Nu se poate !. . . Acum a căzut şi Creon 
de pe scaun. Sau, mai bine zis, a căzut cu 

spun încă de la primele acorduri că acus
tica mi se pare aici mult mai proastă decât 
aceea (atât de criticată) de la Palatul 
Parlamentului. Măcar acolo sunetul nu 
era atât de plat şi de înfundat. Acolo 
n-aveam impresia - ca aici - că interpreţii 
fac "play-back", pe o muzică ce vine 
"mono", dintr-un singur difuzor uriaş, 
plasat undeva, mult îndărătul lor. Şi nu-mi 
vibra în plămâni difuzorul ăsta, încorporat 
în spătarul fotol iului ,  împiedicându-mă să 
stau comod, rezemat 1 

- Nu mai fi şi tu atât de pretenţios. 
Gândeşte-te ce . şansă uriaşă avem să-i 
ascultăm cântând - "pe viu" - pe Katia 
Boris şi pe Desmond Bryne, pe Peter 
Edelman şi pe Phil ippe Fourcade, pe Jean 
Philippe Courtis, pe Donald Litaker şi pe 
jeniffer Ringo, dar mai ales pe Karan 

scaun cu tot... Nici nu-i de mirare, de alt- Armstrong - soţia regizorulu i  Gotz 
fel :  de ce oare cântăreţii trebuie să se Friedrich, cel care a montat spectacolele 
vânture de colo-colo tot timpul, mutân- cu Oedipe despre care vorbeai. 
du-se de pe un scaun pe altul ? Văd că : - .. .Spectacole după care, orice-ai spune, 
microfoane care să le capteze vocile sunt eu tot mai tânjesc ... 
peste tot... 
- Da, dar se pare că, dacă stau mai Luminiţa Vartolomei 

rec lg.  în �enume 
N umele omului e uneon ma1 semnificativ decât ne nu pot fi decât os de camp1om Pe când alde Căpuşă, Predatu 

place să credem. El poate să-i marcheze mai ales can- (!!), Râşmţă, 0/ogeanu sunt "predaţi" veşnic retrogradării. 
era. Un ch1rurg cu numele Coasă sau Casapu nu va Dar să ven1m la "Scena" noastră. Pe Broadway nu te poate 

strânge coadă la uşă. Nici un stomatolog care s-ar chema chema john Blab/a sau Mary Fuckenshit. La noi se poate. Însă e 
Ciocan. Şi pe bună dreptate. Ar fi ca şi cum pe un preot I-ar păcat, parol. Pentru că porecla se schimbă iute în renume. Nu 
chema Drăcea sau pe un avocat. Bulău. e de conceput un afiş cu C10fan, Covrig, Butuc, Busuioc. În teatru, 
În domeniile care presupun "afiş", precum şi deasă repetare în când cineva are numele Popescu, mai are o şansă: un prenume 
public, numele precumpăneşte asupra altor calităţi. Politicieni cu care să-I combine camil-petrescian. Când se cheamă însă 
ca Văcăroiu, Văcaru, Bivolaru sunt posibili doar într-o ţară emi
namente agro-zootehnică, iar Ciorbea a putut da iluzii celor 
flămânzi. În artă, însă, ei ar fi căzut mai repede de la putere. 
Căci numele implică o ancestrală poreclă şi un actor ce s-ar 
numi Găluşcă ar fi descendentul a multe generaţii de strămoşi 
lipsiţi de dicţiune. 

Boston sau Minciună nu mai urmează nimic. Cum să fii regizor 
şi să pleci la drum cu cineva pe care-I cheamă Belea ? Oricât 
de elocvent ai fi, când te numeşti Chitic, ceva parcă te trage 
îndărăt. Şi când te gândeşti la fotbalul brazilian sau la 
Hollywood .. . Ce pseudonime superbe se pot găsi ! 
Numele e o părticică din destin. Dar ambele pot fi schimbate 
la nevoie. Un 0/ivier îl va juca pe Hamlet, Vătrai sau Căcărează Ascuţite sunt lucrurile în fotbal, unde renumele e totu l. 

Brazi l ienii îşi iau supran�:�me sonore care îi stimulează pe spec- - niciodată. 
tatari, comentatori şi chiar pe ei înşişi. Rana/do, Romario, R!Valdo Horia Gârbea 
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